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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Dr. Nagy István, agrárminiszter 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Mi is vezetett az élelmiszerárak emelkedéséhez? " 

Tisztelt Miniszter úr!

 

Az Index internetes híroldalon január 17-én megjelent interjújában folyamatosan az Oroszország
elleni uniós szankciókat jelöli meg a hazai élelmiszerárak emelkedésének okaként. Teszi mindezt
annak ellenére, hogy a kormány a magas árak miatt már 2022 januárjában bevezetni kényszerült a
hatósági árakat egyes alapvető élelmiszerek tekintetében. Mint emlékezetes, ekkor még nemhogy az
emlegetett „brüsszeli szankciók” nem születtek meg, de még a háború sem vette kezdetét.

 

Ráadásul amennyiben az élelmiszerárak emelkedésének valóban az uniós szankciós politika lenne a
legfőbb oka, akkor ennek a drágulásnak azonos arányban kellene megjelennie minden szomszédos
országban, ami azonban nem történt meg.

Fenti nyilatkozata már csak azért is meglepő, mert még nincs egy hónapja, amikor Gerlaki Bence és
Bókay  Márton,  a  Gazdaságfejlesztési  Minisztérium helyettes  államtitkárai  2022.  december  21-i
közös  nyilatkozatukban  elismerték,  hogy  „az  élelmiszer-infláció  Közép-Kelet-Európában  20-30
százalék körül alakul, hazánkban ennél lényegesen magasabb, 40 százalék fölötti. A sok évtizedes
csúcsot  jelentő  áremelkedés  okainak  vizsgálata  azt  mutatja,  hogy  az  élelmiszerek  árának
emelkedését  felerészben külső tényezők  (energia-  és  alapanyagárak emelkedése,  ellátási  láncok
zavarai,  időjárási  tényezők)  okozzák  (…)  másik  felét  belső,  országspecifikus  tényezők
magyarázhatják, amelyek közül legerősebb tényezőnek az árfolyam alakulását tekinthetjük. (…) A
hazai tényezők közül szintén a magasabb élelmiszerárak irányába hatottak a 2022-ben megváltozott
adózási szabályok (népegészségügyi termékadó, kiskereskedelmi adó, jövedéki adó), a dinamikus
(minimál-)bér emelkedés, valamint egyéb árazási tényezők is.”



 
De ha ez nem lenne elég: az ellenzéki elfogultsággal nemigen vádolható Parragh László, a Magyar
Kereskedelmi és Iparkamara elnöke szintén elismerte, hogy Magyarországon drágult a legnagyobb
mértékben az élelmiszer, amit január 17-én, az ATV-nek adott interjújában a gyenge árfolyammal és
a hazai élelmiszeripar gyenge termelékenységével magyarázott.

 

Az  eddigiek  tükrében  úgy  tűnik,  hogy  az  élelmiszerárak  emelkedésének  oka  kapcsán  adott
nyilatkozata magyarázatra szorul, mivel abban a kormányzati hatáskörbe eső okok nyomokban sem
jelennek meg.

Az élelmiszerek drágulásának valódi okai között ugyanakkor ki kell emelnünk a kiskereskedelmi
adó 4,1 százalékra történő növelését és a kiskereskedelmi pótadó kivetését. Ezt az összeget ugyanis
ha a kereskedelmi vállalatok nem akarnak veszteséget szenvedni, akkor kénytelenek beépíteni az
árakba, amit ezáltal a magyar családokat terheli.

 

A fentiekre tekintettel kérdezem tisztelt Miniszter urat:

1. Hogyan okozhatták az élelmiszerárak emelkedését az Oroszország elleni szankciók, amikor a
hatósági árakat már a háború kirobbanása előtt be kellett vezetni?

2. Miért nem drágultak az élelmiszerárak a hazaival azonos arányban a szomszédos országokban, ha
annak legfőbb oka a brüsszeli szankciókban ragadható meg?

3. Miért nem említi a mezőgazdasági termelékenység visszaesését, a forint gyenge árfolyamát és
más szakmai okokat az élelmiszerárak emelkedése kapcsán?

4.  Mikor  vonják  vissza  az  árak  emelkedéséért  jelentős  részben  felelős  4,1  százalékos
kiskereskedelmi adót és a kiskereskedelmi pótadót?

 

Várom válaszát, tisztelettel

dr. Tóth Bertalan
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